Témakör:A nyelvi szintek               
Tétel :
A magyar nyelv magánhangzói, a magánhangzótörvények 
A HANGKÉPZŐ SZERVEK

-tüdő, légcső, hangszalagok, nyelv, ínyvitorla, alsó ajak, fogak, felső ajak, szájpadlás, orrüreg
A BESZÉDHANGOK KÉT NAGY CSOPORTJA

A beszédhangokat különféle szempontok alapján osztályozhatjuk. A szájüreg és orrüreg szerepe (a magánhangzók mind a szájüregben keletkeznek, a mássalhangzók többsége is, csupán néhány nazális, azaz orrhang van pl. n, m, ny), milyen a hangszalagok részvétele a hangképzésben (zöngés és zöngétlen hangok a mássalhangzóknál, a magánhangzók mind zöngések), a hangképzés helye (pl. ajak-, foghang) és módja (pl. zárhang), az ajakműködés, vmint az időtartam szerint.
	MAGÁNHANGZÓ

[vokális]
	MÁSSALHANGZÓ

[konszonáns]

	Zöngehangok. 

A tüdőből kiáramló levegő megrezegteti a hangszalagokat.
	Akadályhangok.

A tüdőből kiáramló levegő akadályba ütközik. (kivétel a h )

	Nem akadály hangok

A hangszalagok után nincs további akadály a levegő útjában.
	

	Szótagalkotók.

A szótagalkotás feltétele egy-egy magánhangzó.
	


1.A hangtan a leíró nyelvtannak az a része, amely a nyelv hangállományát vizsgálja, a hangok képzésének módjával foglalkozik.

2.A hang a beszéd legkisebb, tovább már nem bontható alkotóeleme. Konkrét, hallható, fizikai természetű jelenség, amit a hangképző szervek segítségével hozunk létre.

3.A hangképzésben résztvevő szervek:

-
a tüdő, amelyből a kiáramló levegő valamilyen akadályba ütközik

-
a gégefőben elhelyezkedő két hangszalag

-
a garatfal az ínycsappal

-
a nyelv és a szájpadlás

-
a két ajak, az alsó és felső fogsor

4.A fonéma nem azonos a beszédhanggal, a nyelv legkisebb eleme, elvonatkoztatás eredménye, nem fizikai, nem hallható jelenség. Jelentés-megkülönböztető szerepe van, és konkrét megvalósulása a beszédhang.

Pl. sár, már, kár, tár, bár, vár

5.A beszédhangok felosztása: két nagy csoportot különböztetünk meg:

a.) magánhangzók

b.) mássalhangzók

Magánhangzók:

A hangszalagok rezgéséből keletkező tiszta zöngehangok. Képzésükkor a levegő nem ütközik akadályba a szájüregben.

A magánhangzók jellemzése négy szempont alapján:

1.
a nyelv vízszintes mozgása alapján:
magas: e, é, i, í, ö, ő, ü, ű (teniszütő)
mély: a, á, o, ó, u, ú (autó)
2.
a nyelv függőleges mozgása szerint:

alsó nyelvállású: e, a. á

középső nyelvállású: é, o, ó, ö, ő

felső nyelvállású: i, í, u, ú, ü, ű

3.
a kiejtés időtartama szerint:

rövid: i, e, o, ö, ü, u, a

hosszú: í, é, ó, ő, ű, ú, á

4.
ajakműködés szerint:

ajakkerekítéses: ö, ő, ü, ű, u, ú, o, ó, a

ajakréses: i, í, e, é, á


A magánhangzók rendszere:

	
	mély
	magas
	magas

	
	ajakréses
	ajakkerekítéses
	ajakréses

	Felső nyelvállású
	
	u, ú
	ü, ű
	i, í

	Középső nyelvállású
	
	o, ó
	ö, ő
	é

	Alsó nyelvállású
	
	a
	
	e

	Legalsó nyelvállású
	á
	
	
	


Ahhoz, hogy meg tudjuk állapítani a magánhangzók jellemzőit a nyelv vízszintes és függőleges irányú mozgása szerint, elég csak három szót megtanulnunk, amelyekből már következtetni tudunk a sajátosságokra.

Tehát a három szó: uborka, üröm, Irénke
Vagy: Uborkafán ülök, dinnyét eszem.
6. Magánhangzó-törvények: hangrend, illeszkedés, hiátus

MAGÁNHANGZÓTÖRVÉNYEK

1. Hangrend

Nyelvünk hangzásbeli sajátossága, hogy finnugor  szavainkban a magánhangzó- előfordulás szabályhoz van kötve.

A mély hangrendű szavakban csak mély magánhangzók vannak( pl. kutya, kapu, boldog)

A magas hangrendű szavakban csak magas magánhangzók vannak (pl. kerék, telik, idő, üzen)

A mély és magas szavakat tiszta hangrendű szavaknak nevezük.

Vegyes hangrendű szó jön létre a mély magánhangzók + i, í, e, é hangok együtteséből alakult szavakban (pl. fiú, leány, csillag, fazék)

Kötöttség nélkül fordulhat elő egymás mellett magas és mély magánhangzó az összetett szavakban és az újabban átvett jövevény- és idegen szavakban (pl. ideális, operátőr, szárazföld)

2. Illeszkedés

A hangrend állapotát fenntartó folyamat. Olyan toldalékot illesztünk a szóhoz, hogy az eredeti hangrend fennmaradjon. 

Mély hangrendű szóhoz mély hangrendű toldalékot illesztünk (pl. dolgoznak, gondolkodik)

Magas hangrendű szóhoz magas hangrendű toldalék járul (pl. dicséretben, fésülködik)

Vegyes hangrendű szó esetén a toldalékok illeszkedése bonyolultabb szabályokhoz kötött: - ha a szóban mély magánhangzó+ e, é, i, í hang fordul elő, akkor mély                                                                                                                                                                               hangrendű toldalék járul hozzá (pl. virággal, sziromban, leánnyal, kocsival, kávéja,           hamisság)

                  -Az idegen eredetű vegyes hangrendű szavak toldalékolását az utolsó szótag                                                                                                                                                   magánhangzója határozza meg (pl. sofőrnek, kosztümben, parfümmel)   

                  -Ha szó mély magánhangzó + e hangot tartalmaz, akkor ingadozó hangrendű a toldalékolás (pl. Ágnesnek- Ágnesnak, fotelben- fotelban)

                  -Az összetett szavak toldalékolását az utótag hangrendje szabja meg (pl. kertajtóban, várkertből, gépkocsival).

-      Előfordul úgynevezett rendhagyó illeszkedés (pl. hídon, céllal)

3. Hiátustörvény (hiátus=’hézag,hangűr’)

- ha a szavakban két magánhangzó kerül egymás mellé, gyakran egy ejtéskönnyítő „j” hangot toldunk be a kiejtés során

pl. fiú [fijú]; dió[dijó]

- ezt a j hangot írásban sosem szabad jelölni

